
 שלח וי פרשת  
 1, מחנך כיתה ח'פאל דייןר /  על הכלל   השפעתו השלילית של הפילוג  

  

פרשתנו מתארת את אחד האירועים הקשים ביותר שיכלו להתרחש. דינה, ביתו של יעקב אבינו  

 . , שכם בן חמוריוצאת החוצה ובמקום לחזור בבטחה היא נאנסת לא פחות מאשר על ידי בן המלך

יוּ אֶת־ הפסוק מתאר דבר מאוד מעניין: "  ,אחר מקרה זהל יו הָׁ נָׁ תּוֹ וּבָׁ ה בִּ ינָׁ א אֶת־דִּ מֵּ י טִּ מַע כִּ וְיַעֲקֹב שָׁ

ם ש יַעֲקֹב עַד־בֹאָׁ דֶה וְהֶחֱרִּ הוּ בַשָׁ קְנֵּ יעקב אבינו ששמע שכך עשו לביתו פשוט שותק ולא אומר    . "מִּ

וַיַעֲנוּ  " ונחלצים לטובת אחותם:ות לידיים כשוכלום. לעומתו דווקא בניו הם אלו שלוקחים את המ 

ה רְמָׁ בְמִּ יו  בִּ אָׁ וְאֶת־חֲמוֹר  אֶת־שְכֶם  י־יַעֲקֹב  בן    ...".בְנֵּ לא מתלהבים מהרעיון ששכם  דינה  אחיה של 

הם מציבים לו תנאי שנראה על פניו כבלתי אפשרי. הם התנו את    . על כן,חמור יישא את אחותם

שכם מל את עצמו, דבר שמיצב את אחי דינה    ,דבר  עצמו. בסופו שלהחתונה בכך ששכם יימול את  

 נראה שלאחר מעשה הם השלימו עם הדבר ולא נקטו בשום פעולה.  ,בסיטואציה בעייתית. ואולם 

ש  לעומת שאר האחים, דין במי  נפרדים ומחליטים לעשות  ולוי  יעקב    'טימא'שמעון  את אחותם. 

ולו שמעון  את  והוכיח  הזה  הפילוג  על  כלל  שמח  לא  בהחלטתם    ימצידו  שעשו  העצום  הנזק  על 

וַ :  הפרטית י  זִּ וּבַפְרִּ י  בַכְנַעֲנִּ רֶץ  אָׁ ב הָׁ בְיֹשֵּ י  נִּ ישֵּ לְהַבְאִּ י  עֲכַרְתֶּם אֹתִּ י  וִּ וְאֶל־לֵּ מְעוֹן  יַעֲקֹב אֶל־שִּ י  וַיאֹמֶר  אֲנִּ

י יתִּ י וּבֵּ י אֲנִּ שְמַדְתִּּ י וְנִּ כוּנִּ לַי וְהִּ ר וְנֶאֶסְפוּ עָׁ סְפָׁ י מִּ  ". מְתֵּ

לפני    היפרדותם של שמעון ולוי השפיע כל כך על יעקב עד כדי כך שהוכיחם על כך גם  מעשה זה של

יהֶם׃מותו: " רֹתֵּ ס מְכֵּ מָׁ י חָׁ ים כְלֵּ י אַחִּ וִּ מְעוֹן וְלֵּ ם    שִּ י בְאַפָׁ י כִּ חַד כְבֹדִּ ם אַל־תֵּּ לָׁ קְהָׁ י בִּ באֹ נַפְשִּ ם אַל־תָּׁ ובְסֹדָׁ

קְרוּ־שוֹר ם עִּ רְצֹנָׁ יש וּבִּ רְגוּ אִּ רוּ  . הָׁ לאָׁ אֵּ שְרָׁ ם בְיִּ יצֵּ ם בְיַעֲקֹב וַאֲפִּ ה אֲחַלְקֵּ תָׁ שָׁ י קָׁ ם כִּ תָׁ ז וְעֶבְרָׁ י עָׁ ם כִּ .  "ר אַפָׁ

  משאר האחים   אמר בצורה מפורשת לשמעון ולוי שמעשה ההיפרדות שעשויעקב שזכר את המעשה  

ולא    .המשיך להשפיע בצורה שלילית על כל המרקם העדין של הקבוצהזה  כמה עשרות שנים לפני  

 זו בלבד, מעשה זה של ההיפרדות ישפיע גם על כל העתיד של האומה שמתהווה. 

יעקב אבינו מלמד אותנו שעל מנת לשמור על האומה חייבים לדבוק תמיד באחדות. כל מי שנוקט  

בפעולה ולו הקטנה ביותר של פילוג משפיע בצורה שלילית וחזקה על כולם. יהי רצון שנהיה תמיד  

 !!! שבת שלום  באחדות בתוכנו,


